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Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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Прачытай сам i перадай другому.

У ОЎНАЯ ПОвЯЗЬ

ПАл тКУ НЯ

У Вязынцы  
гукалі вясну

На радзіме Янкі Купалы, у вёсцы Вязынка, у нядзелю прайшло свята «Гуканне 
вясны», арганізаванае Студэнцкім этнаграфічным таварыствам і Дзяржаўным 
літаратурным музеем Янкі Купалы.

Былі гульні для моладзі і дзяцей, традыцыйная інструментальная музыка, 
вясёлыя танцы і кірмаш рамёстваў. Усе ўдзельнікі разам вадзілі карагоды, бо, 
паводле старажытных уяўленняў, топчучы зямлю, мы яе грэем і абуджаем.

Сёлета ў свяце выступалі гурты «Горынь», «Гуда», «Мережа», «Дайнава», «Варган», 
дзіцячы калектыў «Явар», этнаграфічны клуб «Кола», калектыў традыцыйнага тан-
ца «Табарак», клуб традыцыйнага танца «СІТА» і самыя розныя музыкі і танцоры 
з усёй краіны, ГА «Ахова птушак Бацькаўшчыны», а таксама рамеснікі-чараўнікі.

ота Яны РУСІЛЫ («Новы Час».)

Як будзем святкаваць Дзень Волі?
На пачатку сакавіка БСДП (Грамада), рух «За Свабоду» і грамадская арганізацыя БНФ «Адраджэнне» 

падалі ў Мінгарвыканкам заяўку на правядзенне шэсця і мітынгу. Які адказ?
Дзіўна, але на ўчарашні 

дзень ніякага афіцыйнага адка-
зу Мінгарвыканкама аб заба-
роне акцыі заяўнікі яшчэ не 
атрымалі. Затое кіраўнік Галоўнага 
ўпраўлення ўнутраных спраў 
Мінгарвыканкама Міхаіл Грыб 
падрабязна выказаўся з наго-
ды правядзення акцыі . Вось які 
ліст днямі атрымала ад яго ГА 
БНФ «Адраджэнне»: «Галоўнае 
ўпраўленне ўнутраных спраў 
Мінгарвыканкама, разгледзеўшы 
аферту аб заключэнні дагавора аб 
аказанні паслуг па ахове грамадска-
га парадку пры правядзенні масава-
га мерапрыемства «Шэсце і мітынг, 
прысвечаныя святкаванню 103-
й гадавіны стварэння Беларускай 
Народнай Рэспублікі: шэсце ад 
перасячэння пр-та Незалежнасці 
з вул.Я.Купалы да пл.Парыжскай 
камуны, 1; мітынг: на пляцоўцы 
перад Оперным тэатрам, па адра-
се: пл.Парыжской камуны, 1», якая 
паступіла ў галоўнае ўпраўленне, 
паведамляе пра яе адхіленне з-за 
наяўнасці шэрагу аб’ектыўных пры-

чын, якія цягнуць за сабой немаг-
чымасць аказання такой паслугі з 
улікам заяўленых аферэнтам умоў.

Так, артыкулам 9 Закона 
Рэспублікі Беларусь ад 30.12.1997 
№114-З «Аб масавых мерапры-
емствах у Рэспубліцы Беларусь» 
устаноўлена забарона на правяд-
зенне масавых мерапрыемстваў на 
адлегласці менш за 50 метраў ад 
будынкаў рэспубліканскіх органаў 
дзяржаўнага кіравання, мясцо-
вых прадстаўнічых, выканаўчых 
і распарадчых органаў, дыпла-
матычных прадстаўніцтваў 
і консульскіх устаноў, судоў, 
органаў пракуратуры, тэрыто-
рый арганізацый, якія забяспеч-
ваюць абараназдольнасць, бяспе-
ку дзяржавы і жыццядзейнасць 
насельніцтва (грамадскі транс-
парт, прадпрыемствы вода-, цеп-
ла- і энергазабеспячэння, устано-
вы дашкольнай адукацыі, устано-
вы агульнай сярэдняй адукацыі).

У той жа час месцы правядзення 
заяўленых масавых мерапрыемстваў 
прымыкаюць да тэрыторый 

арганізацый, якія забяспечваюць 
абараназдольнасць, бяспеку дзяржа-
вы і жыццядзейнасць насельніцтва.

Пры такіх абставінах, з улікам 
заяўленай колькасці ўдзельнікаў 
(да 10 тысяч), заклікаў у розных 
тэлеграм-каналах да правядзен-
ня несанкцыянаваных акцый, у 
тым ліку экстрэмісцкага харак-
тару, а таксама наяўнасці 
абмежаванняў, устаноўленых 
Законам, і неабходнасці 
мінімізацыі распаўсюджвання вос-
трых рэспіраторных інфекцый, 
выкліканых COVID-19, ГУУС 
Мінгарвыканкама адмаўляе ў 
заключэнні дагавора аб аказанні 
паслуг па ахове грамадскага парадку 
на ўмовах, указаных у аферце».

Заяўку на правядзенне акцыі 
з нагоды 25 Сакавіка ад БСДП 
падпісваў не старшыня партыі Ігар 
Барысаў, а ягоны намеснік Аляксей 
Сігаеў.

«Для ўлады аднолькава дрэн-
ны як забарона акцыі з нагоды Дня 
Волі, так і дазвол, – выказвае сваё 
меркаванне Сігаеў. – Мы прасілі 

Мінгарвыканкам, каб яны абавязалі 
міліцыю заключыць з намі дамову. 
Але атрымалася так, як атрыма-
лася…»

Дык ці будзе адзначаны Дзень 
Волі?

«Па гэтым лісце становіцца 
ясна, што міліцыя кіруе 
Мінгарвыканкамам, – гаворыць 
Рыгор Кастусёў. – Міліцыя ў 
гэтым выпадку ўзяла на сябе вельмі 
вялікую адказнасць. Паводле зако-
на, адмова альбо дазвол на правяд-
зенне мерапрыемства знаходзяцца 
ў кампетэнцыі Мінгарвыканкама, 
а зусім не міліцыі. Менавіта 
Мінгарвыканкам, а не міліцыя 
павінен вырашаць пытанне пра 
законнасць запланаванага мітынгу. 
Задача міліцыі – ахоўваць парадак.

Зразумела, што ў гэтай вельмі 
складанай сітуацыі заклікаць люд-
зей кудысьці ісці – гэта нават не 
адміністрацыйная, а крымінальная 
справа. Таму ў нас такая пазіцыя: 
кожны сумленны беларус павінен 
сам вырашыць, як ён адзначыць 
гэты дзень».

Павел ЛАТУШКА:
«Гэта наш Дзень Волі!»

Былы чыноўнік падзяліўся сваім поглядам на святкаванне 25 Сакавіка.

Ці вернецца Юрый Губарэвіч  
ў Беларусь?

Як стала вядома «Народнай Волі», старшыня руху «За Свабоду» Юрый 
Губарэвіч цяпер знаходзіцца не ў Беларусі. Некаторыя палітыкі 

мяркуюць, што Юрыя маглі папярэдзіць пра магчымае затрыманне 
напярэдадні 25 сакавіка. «Народная Воля» пацікавілася, ці збіраецца 

палітык у бліжэйшы час вярнуцца на радзіму.

Зянон ПАЗЬНЯК:
«Публічнае святкаванне Дня 
Волі з выхадам на вуліцы 

трэба было адкласці»
Старшыня Кансерватыўна-Хрысціянскай Партыі – 
БНФ выказаўся ў «Фэйсбуку» наконт святкавання 

Дня Волі.

тым ЧАСАм

«Зыходзячы з тактычных 
інтарэсаў, у абставінах 
рэпрэсіўнай антыбеларускай 
вайны публічнае святкаванне 
Дня Волі з выхадам на 
вуліцы трэба было адкласці, 
прадбачліва змяніць 
форму свята. Грамадства не 
падрыхтавана яшчэ да моцнага 
масавага выступлення ў гэты 
дзень. Выхад на вуліцу (не 
важна, у якой форме) будзе 
несвоечасовы і можа даць 
нагоду карнаму рэжыму 
пачаць пагром беларусаў. 
Менавіта на гэта разлічвае 
рэжым. Задзейнічаны ўсе 
карныя сілы.

У вайне вельмі важна 
правільна скарыстаць час, 
накапіць сілы, зберагчы 
армію дзеля рашучай 
перамогі ў будучыні. Наша 
армія – гэта наш народ. Перад 
такой задачай (як паказвае 
вопыт вайны) не існуе нічога 
вышэйшага, не ўлічваецца 
нічога сакральнага. Дзень 
Волі 25 Сакавіка ёсць 
сакральным нацыянальным 
святам. Тым не менш дзеля 
будучай перамогі неабходна 
карэктаваць традыцыі, 
адзначыць, напрыклад, 
гэты дзень сямейнымі 
міжлюдскімі ўрачыстасцямі, 
не выходзіць пад кулі, 
выйграць час.

У вайне за незалежнасць 
ЗША быў такі выпадак 
(бітва ля Трэнтана). Моцна 
пабітая армія Джорджа 
Вашынгтона адступіла за раку 
Дэлавэр. Гэта было перад 
нараджэннем Хрыстовым. 
Англічане спыніліся, каб 
адзначыць Раство. 25 снежня 
ўсе англічане святкавалі, пілі 
алкаголь. Вашынгтон сабраў 
свае пашкамутаныя сілы, 
ноччу пераправіўся праз 
Дэлавэр, знянацку напаў і 
разбіў п’яных святочных 
англічан ушчэнт. Шлях для 

наступлення быў адчынены. 
Бог дапамог не застольнікам 
рэлігійнай традыцыі, але 
смелым і разумным.

Выхад на вуліцы, аднак, 
цяпер спыніць не ўдасца 
ніякімі аргументамі. Моцна 
папрацавала прапаганда 
з боку квазіапазіцыі і 
агентуры, заклікаючы 
ўсіх да несвоечасовага 
масавага выхаду на вуліцы. 
Няма пакуль што адзінага 
нацыянальнага кіраўніцтва 
і адзінай беларускай 
арганізацыі нацыянальнага 
руху, выступаюць у Сеціве 
розныя ды тлумяць 
свядомасць людзей.

Стварэнне абарончых 
дружын – даўняя 
неабходнасць. Але ў сітуацыі 
рэпрэсіўнай вайны яно можа 
(і мусіць) быць пакуль што 
толькі дыскрэтнай справай. 
Гэта зразумела. Публічнага 
адкрытага аб’яўлення 
аб стварэнні дружыны з 
пазначэннем структур, раёнаў 
і асоб трэба асцерагацца, бо ў 
гэтым, як правіла, выяўляецца 
арганізацыйная методыка 
«канторы», якая заканчваецца 
арыштамі.

У гэтай сітуацыі, калі ўжо 
нельга перамяніць падзеі, 
ёсць розныя варыянты 
амартызацыі ўдару, пра якія 
не пажадана тут гаварыць (бо 
не публічная гаворка). Важна 
прасторавае пашырэнне 
прысутнасці людзей у горадзе, 
не канцэнтрацыя ў цэнтры 
Мінска, дакладнае вызначэнне 
зместу, пачатку і заканчэння 
акцыі ўганаравання гадавіны 
БНР.

Няхай жа сёлетняе 
адзначэнне Дня Волі будзе 
разумным і аб’яднае беларусаў 
вакол ідэалаў 25 Сакавіка, 
дасць вопыт, сілы і беларускі 
імпульс дзеля адраджэння 
нашай славы і свабоды».

З ПЕРШы  вУСНАЎ

мЕРКАвАННЕ

Р ПР С

СУ

тЕм вРЕмЕНЕм

«Я рэгулярна выязджаю па справах за 
мяжу, – адказаў Юрый Губарэвіч. – Яшчэ 
не было ніводнага разу, каб я не вярнуўся».

Ці будзе Юрый Губарэвіч у Мінску 
25 сакавіка?

«Калі будзе станоўчае рашэнне па 
заяўцы, то мушу быць як арганізатар», 
– коратка адказвае палітык.

Пазаўчора на АНТ чарговую пор-
цыю бруду вылілі на заяўнікаў акцыі 
– маўляў, пайшлі ў КДБ здаваць усе 
яўкі і паролі.

«Пра паходы ў КДБ мне нічога 
не вядома», – сказаў Губарэвіч 
«Народнай Волі».

Марына КОК Ы .

– 25 Сакавіка – гэта гістарычная 
дата, вельмі важная для гісторыі нашай 
дзяржавы, дзень стварэння Беларускай 
Народнай Рэспублікі, – гаворыць 
Латушка. – Разумеючы і ўсведамляючы 
гэта, беларусы маюць права адзначыць 
гэтую важную гістарычную падзею.

У грамадстве ёсць пэўны запыт на 
дзеянне – гэта паказваюць усе нашы 
сустрэчы і размовы з актывістамі ў 
нашай краіне.

Мы дадзенай акцыяй адкрываем 
вясну, фактычна пратэстную вясну нашай 
краіны, гэта адкрыццё нашых дзеянняў 
на бліжэйшыя некалькі месяцаў.

Мы кажам пра важнасць бяспекі, 
але гэтая бяспека – умоўная, таму 
мы прапануем формы, калі людзі 
змогуць выходзіць на вуліцы гарадоў 
нашай краіны (а можа, і вёсак, як 
гэта было ў мінулым годзе). Выходзіць 
не на праезную частку, а выходзіць 
гуляць, каб паказаць, што нас шмат, 
бачыць адзін аднаго, паціскаць адзін 
аднаму руку. Можа быць, не заўсёды 
дастаючы сімволіку, хоць гэта права 
кожнага грамадзяніна. Але трэба 
разумець, што, дастаючы сімволіку, 
можна стаць мэтай, аб’ектам дзеянняў 
сілавых структур.

Я не хацеў бы тут пісаць сцэнарый, 
што трэба рабіць, але, лічу, важна 
выйсці ў гэты дзень на вуліцы, важна 
наша прысутнасць у гэты вечар і ў 
гэты дзень на вуліцах нашых гарадоў.

Мы ўсведамляем усе рызыкі, але 
кожны чалавек сам прымае рашэнне. 
Кожны – лідар, мы ўсе разам – народ.

Мы разумеем, што пададзена 
заяўка на правядзенне афіцыйнага 
мерапрыемства. І, хутчэй за ўсё, на 
яе будзе дадзены адмоўны адказ. Але 

гэта сённяшні алгарытм дыялогу 
ўлады з народам: не дазваляць 
ніякія масавыя мерапрыемствы, 
а потым караць за ўдзел у гэтых 
масавых мерапрыемствах. Гэта такая 
выразная двудушная пазіцыя. Але 
разам з тым гэта вельмі важна сёння 
– матываваць адзін аднаго рознымі 
інструментамі, выходзячы на вуліцы, 
паказваючы, што мы – сіла, што нас 
шмат, дэманстраваць уладзе, што мы 
не згодны з ёй.

Гэта акцыя, якую мы прапануем, 
складаецца з двух этапаў: першы – 
гэта ўпрыгожванне нашых гарадоў 
да 25 сакавіка, усе формы крэатыву 
магчымыя, і мы ведаем, наколькі 
крэатыўныя беларусы, і тут усё ў 
нашых руках. І другі этап – сам выхад 
на вуліцу. Калі ўлада пойдзе на тое, 
што проста будзе мінакоў на вуліцы 
затрымліваць, – так, такое было ўжо, 
але гэта яшчэ раз пакажа абсурднасць 
гэтай улады, якая не разумее, што 
адбываецца ў нашай краіне.

Разумею, што нехта будзе баяцца. 
Але сказаць сёння «Застаньцеся дома» 
– я не маю права. Я ўсведамляю, 
што калі мы не будзем выходзіць на 
вуліцу, то мы фактычна дэматывуемся 
і застанёмся ў нашых кватэрах. І будзе 
гэта, можа, нават паўтор савецкага 
перыяду, калі ўсе сядзелі на кухнях, 
размаўлялі, а ніхто не быў гатовы да 
нейкіх актыўных дзеянняў.

Нам важна выйсці паказаць, што 
мы гатовы да дзеянняў. Пачынаецца 
наша беларуская вясна, гэта наш 
Дзень Волі, наш Дзень Свабоды, 
наша гістарычнае свята, і мы будзем 
змагацца за свае правы і правы нашых 
людзей, якія знаходзяцца турмах.

Ігару Барысаву далі 15 сутак
Затрыманне Ігара Барысава выклікала 

вялікі рэзананс. Старшыня Партыі БНФ 
Рыгор Кастусёў выступіў з заявай, у якой 
запатрабаваў тэрмінова вызваліць лідара 
БСДП.

Старшыня партыі «Зялёныя» Дзмітрый 
Кучук, які сябруе з Барысавым, таксама 
патрабуе «неадкладна вызваліць Ігара і 
спыніць пераслед палітычных апанентаў».

На навіну пра затрыманне Барысава 
імгненна адрэагавалі не толькі беларускія, 
але і замежныя палітыкі.

«Мы глыбока занепакоены 
паведамленнямі пра арышт старшыні 
Беларускай сацыял-дэмакратычнай партыі 
(Грамада)…

Партыя еўрапейскіх сацыялістаў… асуд-
жае гэтыя палітычныя арышты і заклікае 
беларускія ўлады неадкладна вызваліць 
Ігара Барысава і іншых палітвязняў…» 
– гаворыцца з заяве кіраўніцтва Партыі 
еўрапейскіх сацыялістаў.

Жонка Ігара Барысава распавяла 
«Народнай Волі» пра тое, як затрымлівалі 

мужа: «Уявіце карціну: ты едзеш за рулём, і 
тут нейкі кіроўца наперарэз табе пад колы 
кідаецца!»

Алена Барысава знайшла мужа у адным з 
РАУСаў. Ні яе, ні адваката да Ігара не пусцілі. 
Аднак жанчына ўсё ж змагла перадаць мужу 
таблеткі: «У яго трэці дзень мігрэнь, і мне 
было важна перадаць яму лекі ад галаўнога 
болю. Што адчувае жанчына, калі на яе вачах 
невядомыя ў масках літаральна выкрада-
юць мужа? Напэўна, у такія моманты няма 
нічога немагчымага. Адвакат справабавала 
паразмаўляць з дзяжурным, ёй адказалі, што 
яго зараз будуць вывозіць. Я перахапіла гэты 
бус. Ігар усміхаўся, нягледзячы на тое, што 
быў пад канвоем».

Суд адбываўся праз скайп. Міліцыянты 
сведчылі: пры затрыманні Ігар чапляўся 
рукамі за капот аўтамабіля і не хацеў ісці.

Сведкай выступіла жонка. Яе паказанні 
супалі з паказаннямі Ігара: супраціўлення 
людзям у масках ён не аказваў. Тым не 
менш прысуд – 15 сутак арышту.

Галіна РУ .

Виктор Бабарико не признал свою вину
Об этом экс-банкир и бывший претендент на пост президента 

 заявил вчера в суде.
Вчера Верховный суд после месячного перерыва возобновился процесс по 

делу топ-менеджеров «Белгазпромбанка». Перед заседанием адвокат Дмитрий 
Лаевский отметил, что настроение у подзащитного отличное, он рад видеть 
людей, которые смогли попасть в зал.

«Любое движение – даже движение по ходу уголовного процесса – это все-таки 
лучше, чем состояние неопределенности», – подчеркнул Лаевский.

Журналистам «Народной Воли» попасть на процесс не удалось – руководство 
Верховного суда не дало нам аккредитации на процесс.

Мария Колесникова останется в СИЗО
Вчера Минский городской суд отказал защите Марии Колесниковой в удов-

летворении жалобы на решение о продлении срока содержания под стражей.
Напомним: срок содержания в СИЗО Марии продлили до 8 мая.

Галина РУ .
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РУБАм!

Спадар Піневіч,  
не хавайце ад людзей ПРАЎДУ!

Дайце статыстыку па рэгіёнах

Не пакрывім душой, калі ска-
жам: раней, калі каранавірусная 
эпідэмія толькі распаўзалася па 
ўсіх рэгіёнах Беларусі, прэтэнзіі 
ў людзей былі перш-наперш 
да тагачаснага міністра аховы 
здароўя У.Караніка. І невыпадко-
ва. Многія трывожныя факты ім 
замоўчваліся, ён, як і Лукашэнка, 
казаў адно: не хвалюйцеся, усё у 
нас нармальна.

Мінае месяц за месяцам, а 
інфекцыйная зараза не знікае. 
Наадварот, яна ахапіла ўвесь свет, 
ператварыўшыся ў пандэмію,. 
Здавалася б, нічога не схава-
еш, народу трэба гаварыць 
толькі ПРАЎДУ. А ў нас што з 
гэтым? Караніку Лукашэнка 
аддаў Гродзенскую вобласць, а на 
яго месца прызначыў Дзмітрыя 
Піневіча. І зноў усе бачаць: новы 
міністр таксама не раскрывае ўсіх 
карт, калі размова заходзіць пра 
сітуацыю з каранавірусам у краіне. 
Вядома ж, гэта выклікае абурэн-
не людзей, іх крытычныя стрэ-
лы ляцяць ва ўсе бакі. Рэдакцыя 
«Народнай Волі» атрымлівае 
шмат нараканняў з нагоды той 
інфармацыі, якую афіцыйна дае 
Міністэрства аховы здароўя і якая, 
паводле меркавання грамадскасці, 
не адпавядае сапраўднасці.

Так, 29 снежня 2020 года ў 
нашай газеце быў надрукаваны 

ліст Рэгіны Кубай пад назвай 
«Дайце статыстыку па рэгіёнах». 
(Каб не пераказваць змест, 
публікуем яго сёння паўторна.) 
Паколькі аўтаркай востра 
пастаўлена пытанне аб тым, 
што Міністэрства аховы здароўя 
недастаткова аргументавана 
падыходзіць да інфармавання 
насельніцтва ў сувязі з цяж-
кай эпідэмічнай сітуацыяй, то 

рэдакцыя вырашыла накіраваць 
пісьмо Рэгіны Кубай на раз-
гляд непасрэдна Дз.Піневічу. А 
паколькі так атрымалася, што з 
канца лістапада газета вымуша-
на выдавацца толькі ў электрон-
ным варыянце, дык той артыкул 
«Дайце статыстыку па рэгіёнах» 
быў дадаткова раздрукаваны на 
прынтары і прыкладзены да ліста 
на адрас міністра.

Не думаем, што рэдакцыйны 
зварот не трапіў у рукі Дзмітрыю 
Леанідавічу. Мяркуем, міністр 
добра знаёмы і з існуючым 
заканадаўствам – на публікацыі 
сродкаў масавай інфармацыі 
трэба рэагаваць у належныя 
тэрміны. Але вось час, адведзе-
ны для гэтага, мінуў, а ад спадара 
Піневіча – ні слова, ні паўслова. 
Ствараецца ўражанне, што 
ён, як і раней Каранік, усе свае 
здольнасці скіраваў на супака-
енне грамадскасці, не даючы 
дастатковай інфармацыі. А калі 
яна няпоўная, то і не можа быць 
праўдзівай. Пра што, дарэчы, свед-
чаць і адкрытыя выказванні вядо-
мага інфекцыяніста Мікіты Салаўя, 
якія мы вырашылі ўключыць у 
гэтую падборку.

Зыходзячы з надзвычай вос-
трай праблемы і таго пра-
ва, якое рэдакцыі нададзена 
заканадаўствам, яшчэ раз звяр-
таемся да міністра аховы здароўя 
Дз.Піневіча. Калі ласка, разгледзь-
це ліст Р.Кубай, а таксама звярніце 
ўвагу на меркаванні М.Салаўя. 
Не той выпадак, калі можна 
адмоўчвацца. Мільёны людзей, 
падаткаплацельшчыкаў, хочуць 
ведаць ПРАЎДУ (і толькі!), калі 
пад пагрозай апынаюцца іх жыцці.

Рэдакцыя газеты  
Народная Воля .

З НАГО ы

вЕРы Ь – НЕ вЕРы Ь

Проваливаемся…
Крупные и средние предприятия страны 

показывают печальные результаты.

КОНОмИКА

тОЧКА ЗРЕНИЯ

Один из главных показателей 
эффективности работы бизнеса 
без увязки с долговой нагрузкой и 
курсовыми разницами – это рента-
бельность продаж. Рентабельность 
продаж отражает соотношение 
прибыли от реализации про-
дукции и выручки, пишет сайт 
banki24.by.

Как правило, чем выше рента-
бельность, тем выше эффективность 
деятельности предприятия. Верно 
и обратное: ниже рентабельность – 
ниже эффект от продажи продук-
ции.

В бюллетенях госорганов компа-
нии с рентабельностью ниже нуля 
(убыточные) и с рентабельностью 
0–5% обычно относят к низкоэффек-
тивным. Эти предприятия – первые 
кандидаты на вылет из отрасли в 
случае затяжного кризиса.

Финансовая статистика выходит 
с бóльшим лагом, чем производ-
ственные показатели. Сегодня самы-
ми актуальными данными является 
информация за январь 2021 года.

В январе 2021-го около 61,3% 
крупных и средних предприятий 
реального сектора были либо убы-
точны, либо имели рентабельность 
0–5%. В этой категории компаний 
нерентабельными являлись 29,9%, 
а низкоприбыльными – 31,3%. По 
Минску доля низкоэффективных 
предприятий достигла 56%, причем 
удельный вес убыточных составил 

32%. Впрочем, на фоне результа-
тов компаний в областях даже это 
неплохой результат.

Среди областей в худшем поло-
жении находилась Могилевская. 
В этом регионе доля убыточных 
флагманов составила 32%, а удель-
ный вес низкоэффективных – аж 
71,2%. Интересно, что параллельно 
в Могилевской области наблюдают-
ся самые низкие зарплаты и самая 
высокая трудовая нагрузка в стране.

Лучшей в числе областей ста-
ла Гродненская, где нашлось 25,8% 
убыточных флагманов и 55,7% низ-
коэффективных. В Брестской обла-
сти эти показатели составили 28,6% 
и 58%, в Витебской – 31,4% и 66,2%, 
в Гомельской – 25,3% и 65,4%, в 
Минской – 32,4% и 61,3%.

В сельском хозяйстве доля убыточ-
ных валообразующих предприятий 
достигла 24,4%, уязвимых – 59,3%, в 
промышленности – 28,7% и 56,3%, 
в строительстве – 35,1% и 66,3%, в 
оптовой торговле – 33,3% и 74,6%, в 
розничной торговле – 43,3% и 88%, на 
транспорте – 36,9% и 72,2%.

Традиционно для последних меся-
цев в труднейшем положении нахо-
дятся гостиницы и рестораны. Доля 
убыточных компаний среди флагма-
нов HoReCa составила 50%, а уязви-
мых – 88,6%. Эта отрасль насыщена 
частным бизнесом и получила крайне 
мало поддержки от государства во 
время острой фазы кризиса 2020 года.

Які вердыкт 
вынесе суд?

23 сакавіка за «збіццё» Азаронка будуць  
судзіць перакладчыцу Вольгу Калацкую.

С ННЯ!

Сёння ў судзе Фрунзенскага раё-
на Мінска пачынаецца працэс над 
перакладчыцай Вольгай Калацкай. 
Яе вінавацяць у злосным хуліганстве 
(арт.339 Крымінальнага кодэкса) – 
нібыта падчас адной з пратэстных 
акцый яна некалькі разоў ударыла 
адыёзнага тэлежурналіста Рыгора 
Азаронка.

Вольгу Калацкую затрымалі 15 
студзеня. У свой час яна перакла-
ла на беларускую мову дзясяткі 
фільмаў, серыялаў і кніг, у тым 
ліку творы Вірджыніі Вулф, Тэнесі 
Уільямса, Уільяма Голдынга, Пола 

Остэра, Тоні Парсанза, Артура 
Голдэна, кінастужкі «Гладыятар», 
«Шрэк», «Сямейку Смітаў» ды 
іншыя.

З патрабаваннем неадклад-
на вызваліць Вольгу выступілі 
Амерыканскі ПЭН (PEN America) 
і вядомая канадская пісьменніца 
Маргарэт Этвуд. Але, як бачым, 
на гэта ў Беларусі не звярнулі 
ўвагу.

Вольга Калацкая мае 89-гадо-
вую маці, якой патрабуецца догляд. 
Цяпер ёй дапамагаюць сябры і вучні 
Вольгі.

Сергей АНТОНЧИК, 
депутат Верховного Совета Республики 

Беларусь 12-го созыва:
– Манифестации прекратились, 

но они уже всё сказали – политиче-
ские требования общества сформи-
рованы. Я считаю, что в прекраще-
нии манифестаций нет поражения и 
не стоит посыпать по этому поводу 
голову пеплом.

Нормальный человек, когда приходит 
в зоопарк и видит, что на клетке написа-
но «за решеткой разъяренный медведь», 
не будет туда совать руку, потому что знает, что ее там отгрызут.

Когда идут жестокие карательные акции, то не надо совать ладонь в 
клетку. Те, кто призывает к этому, или неумные, или не знаю кто.

Манифестации как форма протеста закончились, но сам протест – нет.

«…Лічба смяротнасці па краіне мусіць 
быць як мінімум у 5–6 разоў вышэйшая 

за афіцыйныя лічбы»
Інфекцыяніст Мікіта Салавей – пра статыстыку захворвання

– У першую хвалю афіцыйна 
ў нас было не больш за 1000 хво-
рых у суткі, цяпер, у другую, не 
больш за 2000. І да 10 памерлых у 
суткі. Вы верыце ў гэтыя лічбы?

– Не, канечне. І не хаваю, гава-
рылася не раз, што гэтыя лічбы 
штучныя.

Мы ж таксама лечым пацыентаў, 
бываем у розных стацыянарах. І 
мы разумеем, што нават у Мінску 
гэтая лічба большая, асабліва на 
піку захворвальнасці.

– Якія лічбы тады, на вашу 
думку, больш ці менш адпавяда-
юць рэчаіснасці? Проста на ваша 
суб’ектыўнае меркаванне.

– На мой погляд, за дзень лічба 
смяротнасці па краіне мусіць быць 
як мінімум у 5–6 разоў вышэйшая 
за афіцыйныя лічбы. Не выклю-
чаю, што ў рэгіёнах смяротнасць 
можа быць вышэйшая, чым у 
Мінску, бо магчымасці дапамагаць 
пацыентам розныя.

Па захворвальнасці складаней 
сказаць, бо там шмат нюансаў, 
звязаных з рэгістрацыяй. Можа, 
вынік аналізу атрымаюць сёння, 
а апрацуюць у Цэнтры гігіены 
і эпідэміялогіі толькі праз 
некалькі дзён, і тады гэты выпа-

дак трапіць у афіцыйную статы-
стыку пазней.

– А вы гэтыя лічбы спрабавалі 
неяк давесці да чыноўнікаў 
Міністэрства аховы здароўя?

– Гэта праца Міністэрства ахо-
вы здароўя – збіраць актуальную 
статыстыку па захворвальнасці 
і смяротнасці. І цалкам магчы-
ма, што яны яе і маюць. Тое, як 
яны яе рэгіструюць і агучваюць, 
– іх праблемы. Нашы праблемы 
як клініцыстаў – аказваць адэк-
ватную медыцынскую дапамогу 
пацыентам.

Але я ведаю, што ў нашай 
клініцы мы падаём як ёсць: калі 
чалавек памёр ад каранавіруснай 
інфекцыі, то мы і рэгіструем 

гэты выпадак як каранавірусную 
інфекцыю. Як яно ўлічваецца далей 
– праблема адміністрацыйнага 
ўзроўню.

– На вас няма ціску, як 
«правільна» запісваць смерць 
чалавека?

– Не, ніякага ціску. І мяркую, 
што ў большасці ўстаноў аховы 
здароўя такога ціску на дактароў 
няма. Праблема не ў дактарах, дак-
тары часцей за ўсё ставяць дыягна-
зы як ёсць. Але мы не ведаем, што 
адбываецца далей, як шыфруюцца 
пасмяротныя дыягназы аддзеламі 
статыстыкі, як падае гэтыя дад-
зеныя адміністрацыя ўстановы і 
пасля вышэйстаячыя інстанцыі.

(З інтэрв’ю «NN».)

Памятаю расказ на старон-
ках “Народнай Волі” адной бела-
рускай дзяўчыны, якая жыве 
за мяжой і працуе ў шпіталі. 
Аказваецца, у той еўрапейскай 
краіне зусім не так, як у нас, пада-
юць статыстыку аб захворванні 
людзей на каранавірус. Кожны 
дзень па тэлебачанні транслю-
юцца звесткі па кожным рэгіёне, 
кожным горадзе. Па-першае, 
ніхто не хавае рэальных лічбаў, 
а па-другое, такая падрабязная 
інфармацыя дае ўяўленне, дзе 
небяспека заражэння большая, 
а дзе меншая. Чалавек выбірае, 
куды можна ехаць для вырашэн-
ня тых ці іншых праблем, а куды 
лепш не трапляць, паколькі там 
бушуе пандэмія.

Я лічу, вопыт замежных калег 
павінны пераняць беларускія 
медыкі. Інфармацыя наша-
га Міністэрства аховы здароўя 
настолькі куцая, што нель-
га зразумець, якая сітуацыя 

з каранавірусам, скажам, у 
Брэсце ці Віцебску, Гомелі альбо 
Магілёве, не кажучы ўжо пра 
раённыя цэнтры, вёскі. Ёсць усе 
падставы думаць, што наогул 
падаецца фальшывая статысты-
ка. Глядзіце, вось ужо каторы 
тыдзень паведамляецца, што ад 
эпідэміі ў нас памірае ў суткі 
8–9 чалавек. Ну не можа быць 
такой стабільнасці на праця-
гу доўгага перыяду! Калі б 
інфармацыя прадстаўлялася па 
рэгіёнах, вялікіх і малых гара-
дах, то, верагодна, карціна была 
б зусім іншая.

Можна сцвярджаць, ашу-
канства ідзе на дзяржаўным 
узроўні. Такім чынам праблема, 
а дакладней – небяспечная хва-
роба, заганяецца ўсё глыбей і 
глыбей. І не трэба Лукашэнку 
ездзіць па бальніцах, лепш 
кажыце людзям праўду, а не зай-
майцеся хлуснёй.

Рэгіна КУБАЙ.

Спадар Піневіч, 
не хавайце ад 
л дзей ПРА У
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З ЗАлы СУ А

Асоба ў горадзе
У Беларускім дзяржаўным 

універсітэце транспарту на факуль-
тэце прамысловага і грамадзян-
скага будаўніцтва Яўген Малікаў 
выкладаў гісторыю архітэктуры 
16 гадоў. Карэнны гамяльчанін, 
паводле першай адукацыі гісторык 
– скончыў Гомельскі ўніверсітэт 
імя Францішка Скарыны. Потым 
вучыўся ў аспірантуры Інстытута 
мастацтвазнаўства, этнаграфіі і фаль-
клору імя К.Крапівы па спецыяльнасці 
«Выяўленчае і дэкаратыўна-
прыкладное мастацтва і архітэктура», 
абараніў на такую ж тэму кандыдац-
кую дысертацыю, выдаў манаграфію.

Яўген Малікаў – прыкметная асоба 
ў горадзе. Ён быў у шэрагах абаронцаў 
унікальнай драўлянай забудовы 
Гомеля, ашчаднага стаўлення да пала-
цава-паркавай тэрыторыі, выступаў 
разам з іншымі гараджанамі за 
ўшанаванне памяці ахвяр сталінскіх 
рэпрэсій у Шчакатоўскім і Бутулінскім 
лясах паабапал Чарнігаўскай шашы. 
Ва ўніверсітэце выкладчык кіраваў 
студэнцкім навуковым таварыствам 
гісторыі архітэктуры і краязнаўства 
імя Станіслава Шабунеўскага, 
выбітнага гомельскага архітэктара, які 
загінуў у гады сталінскіх рэпрэсій.

19 лістапада мінулага года 
Малікава звольнілі, як напісана ў 
загадзе рэктара ўніверсітэта Юрыя 
Кулажанкі, «у сувязі са здзяйсненнем 
амаральнага ўчынку, несумяшчаль-
нага з працягам дадзенай працы, п.3 
арт.47 Працоўнага кодэкса».

Трыумвірат у сярэдзіне 
семестра

Дык які «амаральны ўчынак» 
здзейсніў дацэнт кафедры 
архітэктуры і будаўніцтва Яўген 
Малікаў, што яго неабходна было 
звальняць з універсітэта ў сярэдзіне 
семестра?

Сам Яўген спачатку розуму не 
мог дабраць. 11 верасня яго затры-
мала міліцыя паблізу дома, калі ён 
вяртаўся з тэхнічнага ўніверсітэта 
імя Сухога, дзе падтрымаў калег, якія 
ладзілі пікет супраць фальсіфікацыі 
вынікаў прэзідэнцкіх выбараў і гвал-
ту з боку сілавікоў.

Трое сутак выкладчык сядзеў, 
што называецца, без суда і след-
ства ў ізалятары, а 14 верасня суд 
пакараў яго пяцісутачным арыштам 
за ўдзел у акцыі пратэсту 6 верас-
ня. Паказальна, што на чарговым 
пратэстным маршы, што праходзіў 
у Гомелі, былі плакаты ў падтрымку 
мастацтвазнаўца і гісторыка Яўгена 
Малікава. Апроч таго, у дзень 
суда некалькі дзясяткаў студэнтаў 
БелДУТ правялі пікет салідарнасці 
са сваім выкладчыкам, які адбываў 
суткі ў ізалятары.

Удзел у пратэстнай акцыі і стаўся 
тым «амаральным учынкам», паклад-
зеным у аснову загаду на звальненне.

17 верасня, калі Малікаў пас-
ля ізалятара выйшаў на працу, яго 
выклікаў да сябе рэктар Кулажанка. 
У прысутнасці двух прарэктараў, 
Юрыя Самадума і Галіны Чаянковай, 
адбылася працяглая, але досыць 
карэктная размова пра затрыман-
не і адміністрацыйны арышт. Калі 
ўсе дзіды і стрэлы былі паламаны, 
рэктар запытаўся ў выкладчыка, як 
ён мае намер надалей будаваць свае 
адносіны з універсітэтам.

«Калі вы лічыце, што 
адміністрацыйны арышт – гэта 
прагул, звальняйце. Калі не, я гатоў 
ісці на лекцыю», – адказваў Малікаў.

Пярэчанняў не было, і Яўген 
адправіўся на кафедру выконваць 
абавязкі дацэнта. Яму здавалася, 
што на гэтым прэтэнзіі рэктарата з 
прычыны яго ўдзелу ў акцыях пра-
тэсту скончыліся.

«Выстаўлю адзін вус»
Зацішша цягнулася амаль два меся-

цы. Яўген працягваў выкладаць сту-
дэнтам гісторыю архітэктуры, куратар-

стваваць у групе трэцякурснікаў, буду-
чых архітэктараў. І тут на выкладчыка 
наваліўся кавід, хатняя самаізаляцыя, 
а дома, як на бяду, заставаўся няскон-
чаны майстрамі рамонт ды іншыя 
побытавыя клопаты.

Падчас хваробы і каранціну ў 
42-гадовага выкладчыка адраслі 
барада і вусы. Бараду Яўген пагаліў, 
а вусы пакінуў і нават зрабіў сэлфі. 
Свой новы імідж выкладчык 
дапоўніў каментарыем у Facebook: 
«Я вось думаю: калі нашы мясцовыя 
аграфеадалы баяцца не законаў, а 
чувака з вусамі, можна мне і пакінуць 
гэтыя вусы – буду апанентаў пужаць 
імі, як таракан. Прыспушчу маску, 
выстаўлю адзін вус вонкі і грозна 
выдам: «Шо вы сказалі???».

Разважанні Малікава закранулі 
«рабаўладальнікаў», «цяжкую арты-
лерыю» 1930-х гадоў ды некато-
рыя іншыя гістарычныя моманты. 
Допіс у Facebook праз нейкі тыд-
зень заўважылі ва ўніверсітэце і 
ўспрынялі як спробу дыскрэдытацыі. 
Прынамсі, загадчык кафедры 
«Архітэктура і будаўніцтва» прафе-
сар Ігар Малкоў напісаў дакладную, 
у якой абвінаваціў Малікава ў «хам-
стве, грубасці і паклёпе ў дачыненні 
службовых асоб універсітэта».

Дэкан факультэта прамысловага і 
грамадзянскага будаўніцтва Анатоль 
Ташкінаў у сваёй дакладной на пад-
ставе суб’ектыўных меркаванняў 
успрыняў пост выкладчыка ў сацы-
яльнай сетцы як «паклёпніцкі 
матэрыял, які ў грубай і абразлівай 
форме ганьбіць кіраўніцтва кафе-
дры, факультэта і ўніверсітэта, 
называючы іх рабаўладальнікамі і 
аграфеадаламі. Загадчыка кафедры 
прафесара, доктара архітэктуры 
Малкова І.Г. ён яшчэ называе «цяжкай 
артылерыяй», праўда, яшчэ даваен-
най, 1930-х гадоў выпуску, закліканага 
(паводле допісу) для «канчатковага 
вырашэння праблемы з Малікавым».

Ляцелі на адрас выкладчыка і 
«снарады» значна большага калібру: 
«...у паўсядзённай педагагічнай рабоце 
адсутнасць палажэнняў дзяржаўнай 
ідэалагічнай дактрыны, у аснове 
якой мір і спакой, і прамая падтрым-
ка студэнтаў, што сеюць у розумах 
іншых збянтэжанасць і беспарадкі».

11 лістапада рэктар БелДУТ вынес 
Малікаву вымову, як сказана ў загад-
зе №292л, «за парушэнне п.29 Правілаў 
унутранага працоўнага распарад-
ку, што выразілася ў незахаванні 
маральных і этычных норм у частцы 
моўнай дысцыпліны пры размяшчэнні 

30.10.20 інфармацыйнага паведам-
лення ў сацыяльнай сетцы».

Падобна, што гэта наогул пер-
шая ў Беларусі вымова, зробленая 
выкладчыку за пост на яго старонцы 
ў сацыяльнай сетцы.

Грозны ліст
Выпадкова ці не, але ўжо на 

наступны дзень ва ўніверсітэце быў 
зарэгістраваны ліст з Чыгуначнага 
РАУС за подпісам намесніка 
начальніка Віктара Сцепаненкі – ён 
інфармуе, што выкладчык Малікаў 
браў удзел у несанкцыянаваным 
мерапрыемстве, чым парушыў 
артыкул 23.34 КаАП. У катэгарыч-
най форме намеснік начальніка 
патрабаваў разгледзець факт здзяйс-
нення выкладчыкам правапарушэн-
ня на сходзе калектыву, патлумачыць 
яму патрабаванне заканадаўства, 
якое вызначае парадак правядзення 
масавых мерапрыемстваў, а такса-
ма растлумачыць адказнасць павод-
ле артыкулаў 17.1, 23.4, 23.34 КаАП. 
Трэці пункт у лісце: цягам месяца 
пісьмова праінфармаваць аддзел 
міліцыі наконт прынятых мер.

У вышэйшай навучальнай устано-
ве адказырнулі. Ужо 17 лістапада рэк-
тар Юрый Кулажанка падпісаў загад 
№701к – звольніць з універсітэта 
Яўгена Малікава з 19 лістапада «ў 
сувязі са здзяйсненнем амаральнага 
ўчынку, несумяшчальнанага з пра-
цягам дадзенай працы, п.3 арт.47 
Працоўнага кодэкса». Выкладчыку не 
далі нават дапрацаваць апошнія два 
дні, асцерагаючыся яго мажлівага 

негатыўнага ўплыву на выхаваўчы 
працэс са студэнтамі.

З «партызанаў» – у суд
Праз дзесяць дзён пасля зваль-

нення Малікава прызвалі на вай-
сковыя зборы. Ён нават пажартаваў: 
«Арышт у ізалятары замянілі на 
25 сутак збораў». Але дзіва дзіўнае: 
вайсковыя зборы ў 42-гадовага кан-
дыдата мастацтвазнаўства цягнуліся 
ўсяго адзін дзень. У вайсковай часці 
асцерагаліся «партызан», якія бралі 
ўдзел у акцыях пратэсту.

Вярнуўшыся дадому, Яўген 
падрыхтаваў іск у суд, у якім 
абскардзіў сваё звальненне з працы 
паводле «амаралкі». Заадно выклад-
чык аспрэчваў і рашэнне камісіі па 
працоўных спрэчках – яна адмовілася 
на яго заяву скасаваць загад рэктара 
№292л на вымову «за парушэнне п.29 
Правілаў унутранага працоўнага рас-
парадку». Прасцей кажучы, той самы 
загад на вымову за допіс у Facebook. 
Апроч таго, звольнены выкладчык 
патрабаваў аплату за вымушаны пра-
гул і кампенсацыю маральнай шкоды 
ў памеры адной тысячы рублёў.

«Я асабіста перакананы, – 
зазначаў адразу пасля падачы заявы 
ў суд выкладчык Малікаў, – што ў 
дадзенай судовай спрэчцы законнасць 
цалкам на маім баку. Але хто ж 
яго ведае, як яно там, у судзе, пойд-
зе, якія дадатковыя «контраргумен-
ты» выставіць супрацьлеглы бок». І 
дадаваў пры гэтым, што ў Беларусі 
«часам і нямыя лозунгі крычаць, і 
бязрукія ў далоні пляскаюць».

Мараль і права
Іск звольненага выкладчыка 

разглядаў суд Чыгуначнага раёна 
Гомеля. Адказчыкі па даверанасці – 
начальніца арганізацыйнага аддзе-
ла і юрыдычнай работы БелДУТ 
Алена Кавалёва і прарэктар па 
вучэбнай працы Мікалай Казакоў – 
прэтэнзіі выкладчыка да кіраўніцтва 
ўніверсітэта не прызналі.

Прарэктар Казакоў, адказны ва 
ўніверсітэце за адукацыйны працэс, 
у размове з журналістам «Народнай 
Волі» адмаўляў звальненне выклад-
чыка з ідэалагічных прычын ды дзе-
ля перастрахоўкі. Раіў слухаць, што 
будзе гаварыцца ў судзе.

Адбыліся чатыры пасяджэнні 
суда. У якасці сведак былі дапытаны 
кіраўнікі аддзела кадраў, кафедры 
архітэктуры і будаўніцтва, дэкана-
та прамысловага і грамадзянскага 
будаўніцтва, члены прафкама ды 
некаторых іншых структур вышэй-
шай навучальнай установы.

У прыватнасці, Алена Кавалёва 
тлумачыла ў судзе, што Малікаў 
дапусціў парушэнне працоўнай 
дысцыпліцы «шляхам размяшчэння 
ў сацыяльнай сетцы інфармацыйнага 
паведамлення, якое ўтрымлівае 
выказванні, што выражаюць непа-
вагу да ўніверсітэта ў цэлым, а 
таксама палітычныя перакананні, 
погляды адносна Беларусі з выкары-
станнем двухсэнсоўных, неадназ-
начных выразаў». Усё гэта даступ-
на шырокай публіцы, у тым ліку і 
студэнтам. Выкладчыкі ж, маўляў, 
мусяць падаваць прыклад не 

толькі ў сценах універсітэта, яны 
наогул «не павіненны дапускаць 
дзеянняў на публічнае абмерка-
ванне ўніверсітэта». Трэба дбаць 
пра імідж навучальнай установы, 
аўтарытэт педработніка, заяўлялі 
прадстаўнікі ўніверсітэта на судзе. 
Таго патрабуе і Кодэкс аб адукацыі.

Выкладчык Малікаў не 
пярэчыў згаданым пастулатам, але 
здзіўляўся: а пры чым тут зроблены 
ў непрацоўны час пост у Facebook, 
дзе няма ні імёнаў, ні празвішчаў, ні 
назвы ўстановы? Няма нават слова 
«ўніверсітэт».

Дысцыплінарная адказнасць, 
паводле працоўнага заканадаўства, 
наступае за «супрацьпраўнае, 
вінаватае невыкананне альбо нена-
лежнае выкананне работнікам сваіх 
працоўных абавязкаў». Таму Малікаў 
і здзіўляўся: якія такія працоўныя 
абавязкі ён выконваў, седзячы ўвечары 
30 кастрычніка ў сябе дома, калі пісаў 
пост? Допіс ў сацыяльнай сетцы ніяк 
не падпадае пад парушэнне працоўнай 
дысцыпліны.

Дык ён жа калег абразіў, 
назваў іх «рабаўладальнікамі», 
«аграфеадаламі»! – абураліся 
прадстаўнікі ўніверсітэта.

Непасрэдны кіраўнік звольнена-
га выкладчыка загадчык кафедры, 
доктар архітэктуры Ігар Малкоў, 
выступаючы ў судзе, заявіў: «Я 
фігурую ў допісе ў якасці «артылерыі 
30-х гадоў». З гадамі вы (Малікаў) 
угадалі. Канечне, для мяне гэта 
абразліва. Тое, што выкладваецца ў 
інтэрнэце, – гэта лухта для людзей 
такога ўзроўню (прафесар абазначыў 
рукой невысока ад падлогі)».

85-гадовы загадчык кафедры 
ўдзельнічаў у камісіі, якая вызначала, 
што ўчынкі выкладчыка Малікава 
амаральныя і яго трэба звольніць. 
Ісцец і запытаўся ў сведкі, якія ж 
дзеянні той лічыць амаральнымі.

– Яўген Раманавіч, мы колькі 
з табой гаварылі! – наўпрост 
звярнуўся загадчык да звольнена-
га калегі. – Калектыў кафедры – 48 
чалавек, ты заўсёды быў сам па сабе. 
Якая мараль? Хоць бы тое, што ты не 
праводзіў палітыку дзяржавы, якую 
патрабуюць ад кожнага выкладчыка.

– Што менавіта амаральнага ў маім 
учынку? – прасіў удакладніць Малікаў.

– Я пра гэту класіфікацыю не ска-
жу, не ведаю, – адказаў прафесар 
Малкоў. 

Тут дарэчы заўважыць, што 
выкліканы ў суд эксперт, канды-
дат філалагічных навук, дацэнт 
Гомельскага дзяржаўнага ўніверсітэта 
імя Францішка Скарыны Святлана 
Вяргеенка, абвергла наяўнасць пару-
шэння маральных і этычных нормаў 
у інтэрнэтным допісе Малікава з пун-
кту гледжання моўнай дысцыпліны 
– у ім няма «лексічных адзінак, якія 
абражалі б гонар альбо годнасць хоць 
кагосьці». Тэкст нейтральны, словы 
літаратурныя. Няма ў паведамленні 
выкладчыка і «слоў, якія нейкім чынам 
дыскрэдытавалі б Беларусь», пра што 
пыталіся ў судзе адказчыкі з БелДУТ. 
Спецыяліст убачыла ў допісе мер-
каванне чалавека, так ці інакш звя-
занага з гісторыяй. А за меркаванне 
заканадаўства не прадугледжвае пака-
рання.

«Рабаўладальнікі» і верш  
на дзвярах аўто

– Правілы моўнай дысцыпліны 
прымяняюцца (выкладчыкі абавяза-
ны іх захоўваць) не толькі ў працоўны 
час, не толькі на занятках. Ёсць 
яшчэ другая палова дня. А ці можа 
моўная дысцыпліна ўтрымліваць 
немаральныя формы? Узяць тэкст 
– прыгожы, каліграфічны, прыкла-
дам, верш Якуба Коласа, напісаны 
на дзвярах чужой машыны, на сця-
не ўніверсітэта. Ці можна казаць, 
што гэта невыкананне моўнай 
дысцыпліны? – задаваў пытанне 
спецыялісту-філолагу прарэктар 
БелДУТ Мікалай Казакоў.

(Заканчэнне на 4-й стар.)

Адлучэнне ад універсітэта
Гісторыя звальнення «пратэстнага» выкладчыка

Яўген Малікаў. 

Мікалай Казакоў  
і Алена Кавалёва,  

адказчыкі ў судзе з Бел У .  
ота аўтара.
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(Заканчэнне. Пачатак на 3-й стар.)
– Гэта сфера юрыспрудэнцыі, паколькі нанесе-

на шкода машыне, сцяне... А моўная дысцыпліна 
не можа разглядацца як парушэнне этыкі, яна – 
дысцыпліна, – тлумачыла Святлана Вяргеенка.

– Проба пяра (Малікаву) удалася – пэўна, тры-
ста людзей пачыталі, а цяпер ужо, можа, і тысяча. 
Таму тэрмін «суб’ектыўна» я ўжо выкарыстоўваць 
не магу. Два паважаныя чалавекі допіс дацэнта 
Малікава лічаць абразлівым, – разважаў прарэктар. 

– Гэта іх асабістае меркаванне... Кожны чалавек у 
сілу сваёй пісьменнасці можа інтэрпрэтаваць тэкст 
так, як яму намысліцца, – заўважыла Вяргеенка.

– «Рабаўладальнікі» – гэта гістарычны тэрмін, 
але ў яго ёсць пэўны негатыўны сэнс. Наймальнік, 
загадчык кафедры, непасрэдны кіраўнік, чытаю-
чы гэты тэкст і ведаючы, што ў іх канфліктныя 
дачыненні, маглі ўспрыняць на сябе гэты тэкст? 
– пацікавілася ў сваю чаргу прадстаўніца пракура-
туры, якая ўдзельнічала ў працэсе.

– Калі наймальнік лічыць сябе рабаўладальнікам, 
то мог, – быў адказ спецыяліста-філолага.

Дэкан факультэта ПГБ Анатоль Ташкінаў, яко-
га суд таксама апытваў у якасці сведкі, перакананы, 
што допіс выкладчыка наконт «рабаўладальнікаў» 
і «аграфеадалаў» недарэчны і датычны кіраўніцтва 
і кафедры, і ўніверсітэта – сам ён на той час быў 
на бальнічным. А падставай для іранічнага паста 
сталася дакладная запіска загадчыка кафедры пра 
хібы ў выкладчыцкай дзейнасці Малікава – і стэнд 
ён не аформіў, і метадычны дапаможнік не выдаў, і 
публікацый па прадмеце ў яго бракуе.

Аднак амаральным учынкам, з прычыны якога 
дэкан Ташкінаў даў згоду на звальненне Яўгена 
Малікава, стаўся ўдзел апошняга ў пратэстнай 
акцыі, за што міліцыя праз суд пакарала выклад-
чыка ў верасні адміністрацыйным арыштам.

– Любы выкладчык нашага ўніверсітэта, вольна 
ці нявольна, прыклад для студэнтаў, іхніх паводзін... 
Удзел у несанкцыянаваным мерапрыемстве лёг у 
аснову таго, што я даў згоду на звальненне Малікава з 
працы за амаральны ўчынак, – сведчыў дэкан.

– Вы падпісалі акт, у якім гаворыцца, што факт 
прыцягнення Малікава да адміністрацыйнай 
адназнасці з’яўляецца амаральным учынкам. Не 
ўдзел у акцыі пратэсту, а факт прыцягнення да 
адказнасці? – пытаўся ісцец.

– А я не бачу тут прынцыповай розніцы, – быў 
адказ.

– А ці ёсць розніца паміж супрацьпраўным і 
амаральным паступкам? – пацікавіўся Малікаў.

– Ёсць розныя правапарушэнні. Напрыклад, 
на чырвонае святло няўмысна праехаў. Але іншая 
справа, калі дэманстратыўна, не адчуваючы сваёй 
адказнасці за студэнтаў, для якіх вы з’яўляецеся пры-
кладам. І ў многім не таму, што вы валодаеце нейкімі 
асабістымі і прафесійнымі якасцямі, а таму, што вы 
з’яўляецеся выкладчыкам універсітэта і ганьбіце яго, 
– даваў водпаведзь дэкан Ташкінаў, паставіўшы, так 
бы мовіць, вагон наперадзе паравоза.

І ўжо на пытанне прарэктара Казакова, адказ-
чыка па справе, дадаваў, што ў «адукацыйным пра-
цэсе выхаванне займае не менш за 50 працэнтаў ад 
навучання».

«Паводзіны... пад лупОй»
Да такіх жа прапорцый схілялася і свед-

ка па справе, прарэктар па выхаваўчай працы 
ўніверсітэта транспарту Галіна Чаянкова, назы-
ваючы выхаваўчую функцыю выкладчыка адной з 
галоўных. І працягвала, звяртаючыся да Малікава: 

– Вашы паводзіны – яны заўсёды знаходзяц-
ца пад лупОй (вымаўлена з націскам на апошнім 
складзе. – Аўт.). І не толькі вашы, але і мае, і ўсіх 
тых выкладчыкаў, якія працуюць. Сярод разна-
стайных метадаў выхавання, што прымяняюцца 
да студэнтаў, асабісты прыклад выкладчыка іграе 
вялікую ролю. Вы як выкладчык і куратар павінны 
падаваць прыклад сваім студэнтам, павінны 
выхоўваць, праводзіць з імі работу з пункту глед-
жання прафілактыкі няўдзелу, дакладней недапуш-
чэння хоць якіх правапарушэнняў і злачынстваў. 
Павінны выхоўваць іншыя грамадзянскія якасці, 
павінны выхоўваць ў іх мараль і гэтак далей і таму 
падобнае.

Як ісцец Яўген Малікаў запытаўся ў Галіны 
Міхайлаўны, у чым жа выявілася «амаральнасць» 
яго ўчынку.

– Калі выкладчык выходзіць, скажам так, на 
несанкцыянаванае мерапрыемства з кракадзілам 
і адпаведным надпісам, то гэта як? Гэта ўласціва 
выкладчыку БелДУТ? Вы, калі ішлі, вы думалі 
пра гонар, імідж універсітэта? Мяркую, што не. 
Супрацьпраўны ўчынак для выкладчыка – гэта 
ўжо амаральны ўчынак.

Чаянкова заявіла таксама, што і з пасады 
намесніка дэкана Малікаў быў зняты ў свой час, 
бо «досыць актыўна праяўляў сваю пазіцыю, якую 
многім у горадзе спрабаваў навязаць. Нагнала аскому 
прозвішча «Малікаў». Раз Малікаў так лічыць, зна-
чыць, і кіраўнікі горада, універсітэта і архітэктары 
павінны так лічыць».

Сітуацыя і гуманітарная адукацыя
За разглядам іску Яўгена Малікава ў судзе назіраў 

рэгіянальны прадстаўнік Беларускага Хельсінкскага 
камітэта, дацэнт аднаго з універсітэтаў горада 
Віктар Адзіночанка. Паводле яго слоў, працэс яму 
быў цікавы як праваабаронцу і выкладчыку.

Нашага суразмоўцу асабліва закранула пытан-
не матывіроўкі звальнення Яўгена Малікава – як 
тлумачылі прадстаўнікі БелДУТ, за амаральны 
ўчынак. 

– На мой погляд, гэта сведчыць пра страшны 
заняпад гуманітарнай адукацыі ў нашай краіне. 
Людзі проста не разумеюць, што такое мараль, 
маральнасць. Загад абсалютна непісьменны. 
Прадстаўнікі ўніверсітэта не могуць толкам пат-
лумачыць: у чым амаральнасць учынку выклад-
чыка менавіта з пункту гледжання маралі? – кажа 
Адзіночанка.

Праваабаронца не выключае, што была ўстаноўка 
– звольніць актыўнага выкладчыка, адлучыць яго 
назаўсёды ад універсітэта.

– Заяўляюць, – працягвае праваабаронца, – 
што вось ён там удзельнічаў, гэта амаральна, яго 
пакаралі. Гэта памылкова. Маральнасць паводле 
іншых крытэрыяў ацэньваецца. Розніца паміж 
мараллю і правам прапісана ў падручніках. Ці 
амаральна паступіў выкладчык, узяўшы ўдзел у 
пратэстах? Ён жа тым самым выказаў сваю гра-
мадзянскую пазіцыю! Калі з яго боку не было 
нейкіх антычалавечых, расісцкіх поглядаў, праяў 
дыскрымінацыі, то мы не можам казаць, што 
яго ўчынак амаральны. Выкладчык не спажываў 
алкаголь, не ўжываў наркотыкі, не біў вітрыны, 
не хуліганіў нейкім іншым чынам. Магчыма, 
прыхільнікі ўлады з яго поглядамі і не згод-
ныя, але гэта ўжо палітычны аспект. Выкладчык 
удзельнічаў у мірнай акцыі, што гарантавана 
Канстытуцыяй.

На думку дацэнта Адзіночанкі, склалася 
парадаксальная сітуацыя: грамадзяне не згод-
ны з вынікамі выбараў, яны маюць свае погляды, 
адрозныя ад афіцыйных, а выразіць іх не маюць 
магчымасці, апроч як праз мірныя пратэсты. Улады 
за гэта караюць.

– Альбо ты сядзіш дома і не адчуваеш сябе 
грамадзянінам Беларусі, што не ёсць прыкметай 
высокай маралі, альбо выходзіш на вуліцу. Яшчэ 
Платон заўважыў, што грамадзянская пасіўнасць 
спараджае ўладу злачынцаў, – зазначае Віктар 
Адзіночанка.

Праваабаронца, сам ісцец і яго прадстаўнікі 
з Белпрафтранса звяртаюць таксама ўвагу, што 
пры звальненні выкладчыка рэктарат БелДУТ 
парушыў патрабаванні заканадаўства: пісьмовы 
запыт наконт дачы згоды на звальненне ў праф-
кам не накіроўваўся, прафкам пасяджэння не 
праводзіў, пастановы не прымаў. Дапытаны ў суд-
зе старшыня прафкама ўніверсітэта транспарту 
Віктар Рыжанкоў паясняў у судзе, што ён даваў 
згоду ад імя прафкама, подпіс яго ёсць пад загадам. 
Некаторыя іншыя члены прафсаюзнага камітэта, 
паводле слоў Рыжанкова, сваю згоду пацвердзілі 
подпісамі пад запіскай: хто ў дзень выдання загада 
рэктара, хто напярэдадні.

Грамадскі актывіст і палітык Васіль Палякоў, 
які сочыць у горадзе за пераследам удзельнікаў 
пратэстных акцый, а таму наведвае суды, звяртае 
ўвагу на відавочную паспешлівасць у звальненні 
выкладчыка Малікава пасля ліста з міліцыі. Ідзе 
маштабная кампанія пераследу іншадумства, і 
тут любое лыка вяжуць у строчку. У дадзеным 
выпадку – амаральным робяць удзел выкладчы-
ка ў мірнай акцыі пратэсту грамадзян супраць 
фальсіфікацыі вынікаў выбараў і гвалту з боку 
сілавікоў.

– Я бачу, – дадае Палякоў, – чым менш ва 
ўчынках людзей маралі, тым больш яны імкнуцца 
пра гэта гаварыць. Маральная перавага на баку 
Яўгена Малікава – ён заявіў пра сябе як грамадзянін, 
ён не абыякавы да таго, што адбываецца ў краіне, 
ён скарыстаўся сваім канстытуцыйным правам на 
мірныя сходы. А прадстаўнікі ўніверсітэта кажуць 
у судзе, што гэта няправільна, што гэта супраць 
маралі. Прыкра гэта ўсё слухаць, бо гэта не той 
узровень, які варты выкладчыка вышэйшай наву-
чальнай установы.

Дык хто які прыклад студэнтам падае?
Анатоль ГА О ЧЫЦ.

Гомель.

P.S. Cуддзя суда Чыгуначнага раёна Гомеля 
Кацярына Календа сваім рашэннем адхіліла 
іск Яўгена Малікава да рэктарата БелДУТ 
наконт аднаўлення на працы, скасавання 
вымовы за допіс у Facebook і выплаты мараль-
най шкоды. Звольнены выкладчык вырашыў 
аспрэчыць вырак у вышэйшай інстанцыі. 
Абласны суд пакінуў вердыкт К.Календы 
ў сіле. Застаецца звярнуцца з апеляцыяй у 
Вярхоўны суд.

Адлучэнне  
ад універсітэта

З ЗАлы СУ АЗ ЗАлы СУ АЗ НАГО ы

Саспяванне  
беларускай нацыі 

непасрэдна звязана  
з бел-чырвона-белым 

сцягам
Пасля пачатку пратэстаў, звязаных з беспрэцэдэнтнымі 

фальсіфікацыямі падчас прэзідэнцкіх выбараў, 
праўладныя прапагандысты і сам А.Лукашэнка часта 
гавораць пра бел-чырвона-белы сцяг і звязваюць яго з 
перыядам нацысцкай акупацыі. Разбіраемся з экспертамі, 
чаму гэта няправільна.
•	 Сцяг	 не	 можа	 адказваць	 за	 тое,	 хто	 яго	 і	

калі выкарыстоўваў. Бел-чырвона-белы сцяг мала 
адрозніваецца ад сцягоў многіх еўрапейскіх краін, якія 
перажылі нямецкую акупацыю.
•	 Бел-чырвона-белы	 сцяг	 услаўлялі	 ў	 сваёй	 творчасці	

партызан Янка Брыль і франтавік Максім Танк.
•	 Пад	 чырвона-зялёным	 сцягам	 ніхто	 не	 «праліваў	

кроў» на франтах Другой сусветнай вайны. Яго ўхвалілі 
з падачы Сталіна ў 1951 годзе. Аўтар эскіза сцяга БССР 
маляваў партрэты Гітлера падчас акупацыі.
•	 За	 савецкім	 часам	 любыя	 згадкі	 і	 выявы	 бел-

чырвона-белага сцяга былі забаронены.
•	 Першым	 у	 публічнай	 прасторы	 сцяг	 узняў	 студэнт	

Акадэміі мастацтваў Алесь Пушкін – у 1989 годзе падчас 
святкавання ўгодкаў БНР.
•	 Рэферэндум-1995	 па	 вяртанні	 чырвона-зялёнага	

сцяга нельга лічыць легітымным.
•	 Цяпер	 сотні	 тысяч	 беларусаў	 падымаюць	 бел-

чырвона-белы сцяг, кідаючы выклік дыктатарскаму 
рэжыму і ідучы на рызыку.
•	 Заканчэнне	саспявання	беларускай	нацыі	непарыўна	

звязана з бел-чырвона-белым сцягам.

7 фактаў пра бел-чырвона-белы сцяг
•	 Эскіз	 белага	 сцяга	 з	 чыр-

вонай стужкай Дуж-Душэўскі 
намаляваў на пачатку 1917 года. За 
аснову ён узяў колеры «Пагоні».

•	 Яшчэ	 ўзімку	 1917-га	 сцяг	
выкарыстоўвалі толькі беларускія 
студэнты ў Пецярбургу.

•	 У	 сакавіку	 ён	 стаў	
галоўным элементам падчас 
«Дня беларускага значка», калі 
бел-чырвона-белыя адзнакі, 

кукарды і сцяжкі можна было пабачыць на вуліцах 
Мінска.

•	 Сцягі,	 пашытыя	 паводле	 эскіза	 Клаўдыюша	 Дуж-
Душэўскага, разаслалі ў мясцовыя арганізацыі.

•	 У	жніўні	на	1-й	сесіі	Цэнтральнай	рады	беларускіх	
арганізацый было вызначана, што ўсе вайскоўцы-
беларусы павінны насіць бел-чырвона-белую стужку як 
дадатковы знак адрознення.

•	 У	 снежні	 1917	 года	 ў	 Мінску	 пад	 бел-чырвона-
белымі сцягамі пачаў працу Першы Усебеларускі з’езд.

•	 1918	год	–	бел-чырвона-белы	сцяг	стаў	афіцыйным	
сцягам Беларускай Народнай Рэспублікі.

Выява бел-чырвона-белага сцяга на шэрым кардоне 
знойдзена падчас рэканструкцыі Купалаўскага тэатра ў 
2013 годзе. Адмыслоўцы не выключаюць, што такія карткі 
выкарыстоўвалі падчас галасавання дэлегаты Першага 
Усебеларускага з’езда ў снежні 1917-га.

(svabod1.azureedge)

Анжаліка КУРЧАК, 
афіцыйны прадстаўнік Генпракуратуры  

ў інтэрв’ю тэлеканалу «Беларусь 1»:
– З улікам раней праведзенай Генеральнай праку-

ратурай работы па ўдасканаленні заканадаўства аб 
супрацьдзеянні экстрэмізму зараз мы рыхтуем пакет 
дакументаў аб прызнанні экстрэмісцкім бел-чырвона-
белага сцяга і іншай сімволікі.

З петыцыі на партале  
Petitions.by:

– Мы лічым, што забарона на выкарыстанне бел-
чырвона-белай сімволікі не абгрунтавана нічым, 
акрамя палітычнага ціску на грамадзян, не згодных з 
дзеяннямі дзеючых улад.

…Мы дакладна ведаем, што забарона бел-чырвона-
белай сімволікі – гэта не жаданне народа, а прыхамаць 
100 чалавек.

Максім ТАНК
Глядзіце ў будучыню смела!
Настаў доўгачаканы час,
Пад сцягам бел-чырвона-белым
Чакае перамога нас.

Выкарыстанне калабарантамі нацыянальных 
сімвалаў у часы Другой сусветнай вайны было 
звычайнай справай у Еўропе і не можа весці да 
іх дыскрэдытацыі. Мы бачым, як дзяржавы з 
падобным гістарычным досведам, як, напрыклад, 
Расія, Украіна, Францыя, Літва, Латвія, Харватыя, 
Нарвегія, Данія ды іншыя шануюць свае нацыя-
нальныя сцягі.

У верасні 1991 года Вярхоўны Савет БССР 
зацвердзіў бела-чырвона-белы сцяг дзяржаўным сця-
гам Рэспублікі Беларусь. У 1994 годзе менавіта пад ім 
прыносіў прысягу новаабраны прэзідэнт Лукашэнка.

Сённяшняя афіцыёзная прапагандысцкая 
кампанія па дыскрэдытацыі і забароне нацыянальнага 
і дзяржаўнага сімвала Беларусі – бела-чырвона-белага 
сцяга – не мае ніякага гістарычнага абгрунтавання, 
вядзе да расколу грамадства і распальвання варажне-
чы паміж грамадзянамі Беларусі

Арганізатары і ўдзельнікі гэтай кампаніі павінны 
панесці адказнасць не толькі перад судом гісторыі, але 
і юрыдычную.

(З заявы гісторыкаў у абарону беларускага нацы-
янальнага сцяга. На 22 сакавіка 2021 года пад лістом 
подпісаліся 1047 чалавек.)

Р АК ыЯ
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Партия Андрея Бабиша теряет поддержку избирателей
8 и 9 октября 2021 года в Чешской Республике состоятся парламентские выборы.

Социологические опросы, про-
веденные в мае 2020 года, показа-
ли, что избиратели отдают пред-
почтение движению ANO во гла-
ве с премьер-министром Чехии 
Андреем Бабишем. Однако за 
истекшее время оно потеряло зна-
чительную часть своей поддерж-

ки. Зато Česká pirátská strana и 
партия STAN укрепили свои пози-
ции.

Данные для последней изби-
рательной модели выборов 
сотрудники агентства Kantar 
CZ собирали с середины февра-
ля по 5 марта. Таким образом, 
частично был включен период, 
когда правительство объявило о 
новых, более строгих противо-
эпидемических мерах, включая 
ограничения на передвижение 
между областями страны и пол-
ное закрытие школ.

Движение ANO давно сохраня-
ет лидирующие позиции в элек-
торальных моделях Kantar CZ. В 

марте прошлого года за эту партию 
готовы были голосовать около 35% 
избирателей, однако с того времени 
уровень поддержки ANO постоян-
но снижается.

Если сравнивать отдельные 
политические движения, то за 
партию Piráti сейчас бы проголо-
совали 22% избирателей, за ANO 
– 20,5%. По сравнению с преды-
дущим исследованием, позиция 
партии Piráti улучшилась всего 
на 1%, а число потенциальных 
избирателей ANO сократилось на 
5,5%. В текущей модели движение 
STAN находится на третьем месте 
с показателем 13% голосов, за 
SPD готовы проголосовать 10,5%, 

за ODS – 9,5%. Примерно по 5% 
голосов получили бы партии TOP 
09, KSČM, ČSSD и KDU-ČSL и 
другие.

Однако ожидается, что некото-
рые партии будут участвовать в 
осенних выборах в составе коа-
лиции, поэтому агентство Kantar 
CZ подготовило соответствующую 
избирательную модель. В этом слу-
чае коалиция партий Piráti и STAN 
наберет 34% голосов, движение 
ANO – 22%, а коалиция SPOLU 
(партии ODS, KDU-ČSL, TOP 09) – 
17,5% голосов. Доля SPD составила 
бы 11%, а KSČM, ČSSD и остальные 
партии набрали бы не более 5% 
голосов.

Резервов государственных медицинских страховых компаний 
Чехии хватит до конца года

После этого система государ-
ственного медицинского страхо-
вания в Чехии может столкнуться 
с трудностями. Об этом сообщил 
министр здравоохранения Ян 
Блатны. Сейчас на счетах стра-
ховщиков около 64 миллиардов 
крон.

Из этой суммы около 10 мил-
лиардов крон будут потрачены 
на вакцинацию против коро-
навируса, еще 11 миллиардов 
крон – на выплату вознаграж-
дений медицинским работникам 

и несколько миллиардов – на 
тестирование сотрудников чеш-
ских компаний.

Пока не ясно, изменится ли 
ситуация за счет развития эконо-
мики или потребуется дополни-
тельное финансирование за счет 
увеличения взносов на медицин-
ское страхование.

«Мы предполагали, что систе-
ма государственного медицинско-
го страхования будет стабиль-
ной до 2023 года, но это не так. 
Она будет стабильной максимум 

до конца этого года», – сказал 
Блатны. Министр ожидает, что 
убытки страховых компаний 
вырастут – расходы на медоб-
служивание будут превышать 
собранные страховые взносы. 
Ситуация может измениться в 
лучшую сторону только к концу 
года.

Из 64 миллиардов крон на 
счетах всех семи государствен-
ных медицинских страховых 
компаний около 40 миллиардов 
находятся в основном резервном 

фонде, который используется 
для покрытия расходов на меди-
цинское обслуживание застрахо-
ванных.

Сенат отклонил предложение о квотах на местные продукты  
в супермаркетах

Сенат Чешской Республики 
отклонил поправку к закону, 
согласно которой продуктовые 
магазины площадью более 400 ква-
дратных метров должны продавать 
обязательный минимум продук-
тов чешского производства. Эту 
поправку предложила в прошлом 
году группа из двух десятков депу-
татов от партий ANO, ČSSD, KDU-
ČSL, ODS, KSČM и SPD.

Согласно поправке, с 2022 года 
на полках магазинах должно было 
быть не менее 55% чешских про-
дуктов питания, а к 2028 году – не 
менее 73%. Квоты должны были 
охватить более ста видов из более 
чем 15 тысяч продаваемых продук-
тов и касаться, например, продажи 
яиц, меда, цветной капусты, чес-
нока, говядины, свинины и бара-
нины. Квота также должна охва-
тывать рапсовое и подсолнечное 
масло, молоко, сыр и творог.

Эту поправку к закону о пище-
вых продуктах депутаты чешско-
го парламента приняли в январе 

2021 года. «Давайте будем немного 
националистами, когда речь идет 
о продуктах чешского сельского 
хозяйства и нашей страны», – ска-
зал министр сельского хозяйства 
Мирослав Томан, выступая ранее 
в Палате депутатов. Через несколь-
ко часов после голосования в пар-

ламенте премьер-министр Андрей 
Бабиш заявил, что не поддер-
живает принятую форму закона: 
«Я не инициировал поправку и не 
поддерживал это предложение. Я 
считаю его совершенно ненужным 
политическим жестом, который 
противоречит функционированию 

внутреннего рынка Европейского 
Союза».

После принятия поправки 
закон должен был утвердить Сенат 
Чехии, однако, верхняя палата пар-
ламента его отклонила. Вчера на 
заседании Сената Мирослав Томан 
также пересмотрел свое мнение и в 
результате выступил против при-
нятия законопроекта.

«Против квот на продукты 
выступают послы восьми стран 
ЕС. По их словам, это явная дис-
криминация», – заявила сенатор от 
ODS Мирослава Немцова.

«Действительно, квоты про-
тиворечат европейскому законо-
дательству», – сказал Ярослав 
Ветровски, сенатор от партии 
ANO.

Сенат вернул закон для 
повторного рассмотрения в пар-
ламенте. Поскольку большинство 
депутатов от партии ANO теперь 
выступают против его приня-
тия, шансов для его утверждения 
практически нет.

В университетах стало больше иностранных студентов
Несмотря на пандемию коронавируса, количество иностранных студентов в чешских университетах в 2020 году 

увеличилось примерно на 8% – до 50 тысяч человек. Одной из причин, по мнению экспертов, является возможность 
зачисления в вузы и обучения в них дистанционно.

В 2019 году в чешских вузах 
обучались 46,3 тысячи иностран-
ных студентов, а в 2020-м – свыше 
50 тысяч. Всего в стране в 2019 
году насчитывалось 288,6 тыся-
чи студентов, а в прошлом году 
– 299,4 тысячи. Количество студен-
тов-иностранцев за год увеличи-
лось примерно на 0,7 процентного 
пункта (до 16%), сообщила Радка 
Вавроушкова из Дома междуна-
родного сотрудничества (DZS).

В том числе количество студентов 
из России, Индии и Ирана увеличи-
лось примерно на 20%. В прошлом 
году в Чехии обучались 8025 сту-
дентов из России, 1916 – из Индии 
и 739 – из Ирана. Большинство из 
них проходят обучение на чешском 

языке. Более чем на 10% увеличилось 
количество учеников из Украины, 
Казахстана и Беларуси (всего таких 
студентов было 5429 в 2020 году).

Из-за противоэпидемических мер 
в различных странах снизилось коли-
чество иностранных студентов, нахо-
дящихся на краткосрочной стажиров-
ке. По данным Министерства обра-
зования, если в 2019 году в Чешскую 
Республику приехали учиться 15.813 
студентов, то в прошлом году их было 
всего 9740 (на 38% меньше).

Аналогичная тенденция наблю-
дается и в отношении студентов, 
уезжающих из Чехии за границу 
на учебу. Их количество снизилось 
на 35% – с 10.429 в 2019-м до 6808 в 
прошлом году.

По данным Минздрава Израиля на 
19 марта, первую дозу вакцины про-
тив коронавируса получили 5.150.505, 
вторую дозу – 4.480.810 человек.

Полностью вакцинированы более 
48% населения страны и около 67% 
взрослого населения (старше 16 лет). 
Первую прививку получили около 

56% израильтян, около 77% взросло-
го населения.

Больничные кассы приглашают 
на вакцинацию всех граждан стар-
ше 16 лет.

1 марта Министерство здравоох-
ранения разрешило больничным кас-
сам делать прививку от коронавируса 

лицам, переболевшим коронавиру-
сом, при условии, что им исполни-
лось 16 лет и что с их выздоровления 
прошло более 3 месяцев. Они полу-
чают только одну дозу вакцины для 
закрепления иммунного ответа.

Вопрос о вакцинации несо-
вершеннолетних обсуждается. 

Проводятся исследования.
Ресурс OurWorldInData опу-

бликовал данные по темпам вак-
цинации в различных странах: 
в топ-10 вошли Чили, Израиль, 
США, Катар, ОАЭ, Бахрейн, 
В ел и ко бри т а н и я,  С е р би я, 
Венгрия, Марокко.

вАК ИНА ИЯ

Почти 67% взрослых израильтян полностью привиты от коронавируса

В отпуск за границу – нельзя
Жителям страны будет временно запрещено  

проводить отпуск за границей, об этом сообщил исполняющий 
обязанности министра здравоохранения Словакии Эдуард Гегер.

В ООН обеспокоены 
усилением репрессий против 

правозащитников  
в Беларуси

Об этом 19 марта заявила Мэри Лолор, специальный 
докладчик ООН по вопросу о положении правозащитников, 

сославшись на два случая репрессивных действий  
в отношении граждан Беларуси, сотрудничавших с ООН  

в вопросах защиты гражданских прав.

«Облавы в офисах, аресты право-
защитников и воспрепятствование 
работе адвокатов стали обычной 
практикой», – сообщила Лоулор.

Лоулор сообщила о репрессиях в 
отношении Сергея Дроздовского и 
Олега Граблевского из белорусской 
неправительственной организации 
«Офис по правам людей с инвалид-
ностью», которые сотрудничали с 
Управлением ООН по правам чело-
века.

«Их лишили свободы в связи с 
их правозащитной деятельностью, 
– сказала Лоулор, – Дроздовского, 
директора организации и инвалида-
колясочника, подвергли мучитель-
ному семичасовому допросу, а юри-
сконсульту Граблевскому приказали 
снять одежду во время допроса... 
Эти инциденты свидетельствуют о 
продолжении и ухудшении ситуации, 
сложившейся в Беларуси после пре-
зидентских выборов в августе про-
шлого года».

Жерар Куинн, специальный 
докладчик ООН по правам людей 
с ограниченными возможностями, 
также выразил обеспокоенность в 
связи с преследованием правоза-
щитников в Беларуси. По словам экс-
перта, Мария Рабкова, координатор 
работы волонтеров незарегистри-
рованного правозащитного центра 
«Весна», которую арестовали в сен-
тябре прошлого года, столкнулась с 
дополнительными обвинениями.

Четыре сотрудника «Пресс-клуба 
Беларусь», документировавшие 
репрессии против журналистов, 
недавно были задержаны по обвине-
нию в уклонении от уплаты налогов. 
Еще один сотрудник «Пресс-клуба» 
был депортирован в Россию.

По словам Лоулор, большинству 
задержанных предъявлены эконо-
мические обвинения, что вызывает 
у нее серьезные опасения по поводу 
надлежащей правовой процедуры.

Лоулор призвала официальный 
Минск к снятию всех ограничений 
для гражданского общества. «Когда 
заставляют замолчать правоза-
щитников, работников СМИ и адво-
катов, предполагаемые нарушения 
прав остаются незамеченными и не 
расследуются», – сказала она.

Эксперт ООН находится в кон-
такте с властями Беларуси по всем 
этим вопросам.

НОвОСтИ СлОвАКИИ

В тексте постановления прави-
тельства указано, что запрещен выезд 
за границу «в рекреационных целях», 
однако сами по себе поездки за гра-
ницу не будут запрещены.

По словам Гегера, такое реше-
ние было принято для того, чтобы 
уравновесить требования о запре-
те на выход из дома (комендантский 
час). На данный момент жителям 
Словакии запрещено перемещаться 
внутри страны между разными окру-

гами, но при этом разрешено выез-
жать за рубеж без ограничений.

Эдуард Гегер отметил, что запрет не 
коснется людей, у которых есть необхо-
димость выехать за пределы Словакии. 
Нововведение, например, не должно кос-
нуться «пендлеров» – людей, которые 
регулярно выезжают на работу за пределы 
страны. В качестве примера и.о.министра 
также привел ситуацию, когда человек 
имеет за рубежом недвижимость, которая 
требует срочного ремонта.

Курорт для реабилитации  
после COVID-19

Самый популярный бальнеотерапевтический курорт Словакии 
«Бардееевские купели» (Bardejovské Kúpele) открыл программу 

реабилитации пациентов, перенесших коронавирус.

На курорте им помогут в том числе 
минеральные ингаляции, для которых 
используют воды Herkules и František. 
Курорт использует лазерную терапию в 
сочетании с магнитотерапией для реаби-
литации после заражения COVID-19, что 
вместе с ингаляциями должно помочь 
пациентам устранить последствия забо-
левания. По словам медиков, реабили-
тацию следует начинать как можно ско-

рее, в идеале в течение четырех месяцев 
после преодоления болезни. К наиболее 
частым осложнениям относятся сильная 
утомляемость и истощение, удушающий 
кашель, одышка. Отправка пациентов на 
реабилитацию стала возможной с 9 мар-
та на основании решения Министерства 
здравоохранения после назначения про-
цедур врачом и одобрения страховой 
компанией.

Безработные восстановят 
культурное наследие

Министерство культуры Словацкой 
Республики в сотрудничестве с 
Министерством инвестиций, региональ-
ного развития и информатизации будут 
привлекать безработных к восстановлению 
объектов культурного наследия страны.

Размер поддержки некоммерче-
ских организаций, общественных объ-

единений или агентств регионального 
развития составляет от 10 тысяч до 50 
тысяч евро. По словам госсекретаря 
MIRRI SR Владимира Ледецкого, про-
грамма позволяет длительно трудо-
устроить безработных, восстановить 
историко-культурное наследие и одно-
временно начать развитие туризма.
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П О Ш Т А

КАлОНКА 
АлЕСЯ НЯЎвЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕтА–ЧытАЧ

ПРАШУ СлОвА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРтИНА жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

НА ЗАмЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

мНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НАБОлЕлО!

ЕСтЬ вОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый ОПыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНЫ СЛЕД
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Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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Алесь Кавальчук у маёй памяці 

– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».

3
Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».
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Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Васіль УКОВІЧ, сябра Са за 
беларускіх пісьменнікаў.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

Георгій ГАЦКЕВІЧ.

З ПОШты ГАлОЎНАГА Р АКтАРА

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
Георгій ГАЦКЕВІЧ. в.Бараўляны Мінскага раёна.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча
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СлОвО ИЗ мИГРА ИИ

«Я хочу вернуться и жить  
  в новой Беларуси…»

Солистка группы Shuma Руся уже полгода живет в Киеве. «Народная Воля» публикует размышления Руси о вынужденной эмиграции, активизме  
и ее новом клипе, премьера которого неслучайно состоялась в День Конституции Беларуси, появившиеся недавно в интернете.

Клип про человека,  
о котором все хотят забыть

– Еще до того, как в Беларуси 
началась заварушка, мы записали 
очень медитативный альбом «Me, 
Mother». В нем есть песня, которую 
в древности пели языческим богам. 
Она очень тяжелая в исполнении, но 
красивая – чувствуется, что мотив 
древнючий-древнючий. Это пес-
ня-молитва, при помощи которой 
женщины просили богов обратить 
внимание на беду в соседней стра-
не, отвести от нее тучу и помочь. 
Так как я сейчас нахожусь в Киеве, 
моя родная Беларусь стала для меня 
соседней страной. Поэтому я реши-
ла, что хочу что-то сделать с этой 
песней.

Собрать деньги на клип мне 
помог женский фонд из Эстонии, 
с которым я сейчас сотрудничаю, 
фонд наших спортсменов и диаспо-
ра. Скинулись с мира по нитке – и 
получилось 3000 долларов. Я взяла 
их и пошла к киевлянам с вопросом: 
«Что можно сделать?» Украинцы 
так мощно включились в процесс! 
Помогли найти оборудование, пави-
льон, и вместе мы сняли прекрасный 
клип. Главным героем стал демон с 
синими пальцами, которого охра-
няют высокие мужики с коробками 
вместо голов. В клипе разворачива-
ется целая история, как этот демон 
погибает, и его синие пальцы уто-
пают в луже крови – это мой самый 
любимый кадр.

Надеюсь, наш акт культурной 
солидарности взбодрит тех, кто сей-
час находится в Минске. Возможно, 
кому-то этот клип поможет выпу-
стить пар.

В безопасности
– В безопасности – это самое луч-

шее, что я могу для себя сделать на 
данный момент. Живу в Киеве со 
своей маленькой дочкой и мамой. 
Продолжаю работать и как артистка, 
и как активистка.

Когда я только переехала в Киев, 
было очень тяжело. Я боялась даже 
выходить на улицу: если рядом сиг-
налила машина или проходил креп-
кий парень в серой одежде, у меня 
начиналась тревога. Но постепенно 
посттравматическое стрессовое рас-
стройство меня отпускало. Сейчас 
могу сказать, что моя глубокая 
депрессия закончилась.

Станция метро «Минская»
– Сразу после переезда в Киев 

летом 2020-го мы сняли обычную 
дачу, в которой все удобства были на 
улице, но нас это вообще не смуща-
ло. В самом доме был камин, во дво-
ре – красивый сад. Первое время мы 
с утра выходили на улицу и просто 
лежали, прижавшись лицом к земле, 
стараясь расслабиться. Спустя три 
месяца я переехала в город. Сейчас 
снимаю квартиру недалеко от цен-
тра, на Оболони – в этом районе 
живут мои самые близкие киевские 
друзья. Мы видим дома друг друга 
через окно. И если кому-то стано-
вится плохо и тоскливо, он может 
прийти в гости к другому, пообни-
маться, поговорить и выпить вина.

Кстати, рядом с Оболонью есть 
станция метро «Минская», и я очень 
часто встречаю здесь белорусов. Все 
мои знакомые, которые тоже пере-
ехали в Киев, делают крутые про-
екты, собирают деньги, помогают 
устроиться новоприбывшим – рабо-
та не останавливается.

Работа с фондами
– Сейчас я помогаю нескольким 

белорусским фондам. Я не суперву-
мен, которая параллельно с работой 
может отдавать по девять часов на 

помощь благотворительным органи-
зациям. Но делаю все что могу.

Помогаю людям и как граждан-
ское лицо – и не только ребятам из 
творческой тусовки. Любой белорус, 
который со мной знаком, может ко 
мне обратиться и попросить о помо-
щи, что наши люди и делают. Мне 
пишут с просьбами помочь в поиске 
более дешевого жилья на первое вре-
мя, разрулить ситуацию с документа-
ми или узнать другую информацию. 
Я помогаю. Этим занимаются все 
белорусы – все друг другу помогают. 
Не так давно, например, мы узнали, 
что поляки ищут в Украине людей 
для работы на «полевом» радио, 
которые смогут собирать новости по 
Украине и Беларуси и отправлять их 
в Польшу. Нам удалось пристроить 
в эту команду нескольких белорусов 
– это один из примеров помощи с 
поиском работы.

Киевская арт-тусовка
– В Киеве артисту жить прият-

но. Когда только переехала сюда, 
попала в студию Ивана Дорна. Мы 
с Ваней встретились, он отреспек-
товал Shuma. Еще познакомилась 

с известной украинской певицей 
Алиной Паш. Сейчас она пишет аль-
бом этно-электроники, и ей интерес-
но говорить о наших старажытных 
спевах. В общем, я попала в топ, к 
самым лучшим музыкантам.

Вообще, в Киеве крайне отзыв-
чивая арт-тусовка. Пару лет назад 
мы снимали здесь клип, который 
не смогли снять в Беларуси, – про 
трансгендерную девушку на песню 
Clouds («Хмаркі»).

Я тогда очень удивилась, насколь-
ко огромную поддержку получают 
белорусы от киевлян. Многие рабо-
тали с нами даже бесплатно. К сло-
ву, этот клип до сих пор собирает 
награды в Европе.

Многослойный город
– Киев – очень многослойный 

город. Ты можешь приехать сюда и 
стать бомжом или, наоборот, очень 
богатым человеком. Этот город 
предлагает множество векторов, по 
которым может развиваться твоя 
жизнь. Я здесь начала общаться с 
очень разными людьми, например, 
познакомилась с тусовкой, кото-
рая практикует язычество, шаман-

ство. В Киеве есть особое место, 
называется Лысая гора. Язычники 
проводят там разные обряды, поют 
песни. Со съемочной группой теле-
канала Reuters мы как-то снимали 
там – я пела языческие песни на 
закате. Поняла, что место неверо-
ятно мощное.

Но сразу скажу: здесь с рабо-
той сложно. А так как Киев гораздо 
дороже Минска (это стало для меня 
неожиданностью), работать здесь 
приходится в разы больше. Хотя и 
в этом есть свои плюсы: чем больше 
занят делом, тем меньше тратишь 
времени на болезненные размышле-
ния.

«Серая зона»
– Люди, которые уехали из 

Минска, часто жалуются, что их 
грызет чувство вины. Я же пони-
маю: часто это чувство – твоя плата 
за безопасность.

Но, несмотря на то, что в Киеве 
я чувствую себя в сохранности, в 
моей жизни присутствует «серая 
зона». Я не понимаю, где мой дом, 
уеду я в Минск или нет и когда это 
вообще может случиться. Надо мне 

покупать новую куртку или нет, а 
если куплю, куда я ее потом дену? 
Это состояние неопределенности 
для меня похоже на выход из ток-
сичных отношений. Когда ты вро-
де мужика бросила, но все равно 
ходишь к нему на свидания, и не 
понятно: вы расстались или нет? 
Это состояние тяготит, но меня 
спасает творчество.

У меня нет биполярного рас-
стройства, но я постоянно пережи-
ваю эмоциональные качели – это не 
диагноз, но и не совсем здоровое 
состояние психики. Когда я на подъ-
еме, стараюсь и фильмов поозвучи-
вать, и музыки поделать – всего, что 
только можно. Потому что знаю: это 
состояние продлится недели две, а 
потом наступит день, когда я не смо-
гу ничего сделать.

У меня есть много причин для 
того, чтобы испытывать радость. 
Я молодая, красивая, свободная и 
образованная женщина. Нахожусь 
в безопасности, работаю на себя, 
творчески развиваюсь, воспитываю 
прекрасную дочь – все классно! Но, 
бл**ь, радоваться я не могу.

Нужно радоваться!
– Во многом меня спасает моя 

дочь, за которую я чувствую огром-
ную ответственность. Часто смо-
трю на нее и думаю: человеку всего 
два года, а его так прёт жить! Она 
видит солнце и верещит от радо-

сти, она готова радоваться всему – и 
это так круто! Но, бывает, я беру 
ее на руки – и в голове появляется 
мысль: а как там Саша Василевич 
(белорусский политзаключенный, 
бизнесмен, совладелец рекламного 
холдинга Vondel/Hepta, сайтов kyky.
org і the-village.me, а также галереи 
“Ў”. – Ред.)? У него родилась дочь, а 
он в тюрьме. И я держу свою дочь на 
руках, плачу, но радуюсь – потому 
что хочу, чтобы кусочек моей радо-
сти достался и Саше. Наверное, хотя 
бы поэтому нам нужно радоваться.

Не стесняться депрессии  
и уязвимости

– Я хожу на групповую онлан-
терапию, которую ведут прекрас-
ные белорусские психотерапевты. 
Раз в неделю посещаю массажиста, 
стараюсь медитировать и контро-
лировать свой сон. И всё больше 
убеждаюсь в том, что человек чело-
веку лучший лекарь. Всегда мож-
но позвонить другу и сказать: «Я 
в заднице, можешь меня послу-
шать?» Эмпатия и люди реально 
заземляют.

В Киеве я перестала стесняться 
проявлять свою депрессию и уязви-
мость. В Минске постоянно думала: 
ну я же «звезда», не могу расклеить-
ся, потому что на меня смотрят дру-
гие женщины, я должна быть силь-
ной для них. Ни черта подобного! 
Я поняла, что я не сильная, а обыч-

ная женщина. И ничем от других 
не отличаюсь. И очень благодарна, 
что люди проявили отзывчивость к 
моей боли.

Главное, о чем я думаю, когда 
меня накрывает, – это всё не может 
длиться вечность. Мне наконец уда-
лось избавиться от ненависти: сей-
час я испытываю к Лукашенко и его 
подельникам лишь жалость и неува-
жение. Когда я переработала отри-
цательные эмоции в нейтральные, 
стало намного легче.

«Хочу воспитывать ребенка 
там, где дворы поют!»

– Честно, у меня были сомнения по 
этому поводу (возвращения в Беларусь. 
– Ред.), но потом я поговорила с пре-
красной Сашей Герасименей. Cказала 
ей: «Ты хочешь вернуться домой, я 
тоже этого хочу, но давай поговорим 
как мамы. Тебя не пугает, что твой 
ребенок будет формировать харак-
тер в изнасилованном после большой 
травмы обществе?» Она мне ответила 
что-то в духе: «Я тебя умоляю! Ну 
изнасилованные, ну с травмой, пер-
вый раз что ли? Зато посмотри, как 
мы объединились! Я хочу воспиты-
вать ребенка там, где дворы поют!» 
Ее слова меня очень вдохновили, поэ-
тому сейчас я могу четко ответить: 
да, я хочу вернуться и жить в новой 
Беларуси.

(Из интернет-ресурсов.)
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К А Л Е Й Д А С К О П

ПА ЗА ГУлЬН й

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРыжАвАНКА

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

Лявон ЦЕЛЕ .
г.Дзяржынск.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі ом друку». ЛП №02330 106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79 1. Падпiса-
на ў друк 1 .05.2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцы   М нск, вул. нгельса, а. 
Прыёмная  тэл. факс  . 

Рэкламны аддзел  .
.  

. .  

ША мАты

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЫЛКО.

З  ПЕРШы   вУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

 мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

5 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВ Ч:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

УтБОл

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора арадуліна.

КРыжАвАНКА

Па гарызанталі: 1.«… 
хараства, я верны ваш халоп, // 
Капрызаў Вашых неадступны 
лёкай» – з песні «… хараства» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка А.Камоцкага). 8.Японскае 
нацыянальнае адзенне. 
9.Раённая газета (разм.). 10.Для 
добрага ката і ў лютым … 
(прык.). 13.Калі зімой …, то 
летам раса (прыкм.). 14.«Зямлю 
бацькоў // Я так люблю, // 
Што ненавідзець // Маю … !» 
– з верша Р.Барадуліна «Зямля 
бацькоў». 15.«Пакуль каханая – 
// Сусвет перапаўняе . // А зне-
любее – засланяе …» – з верша 
«Кветкай цвіце…». 18.«За Вамі 
я ішоў на … зямлі // На выспу 
сноў, што звалася каханнем» 
– з верша «Вы мне жыццём і 
забыццём былі». 19.Люты-
бацюхна з зімы … збівае 
(прык.). 22.«Каб сам сабою стаў 
народ, // Пачуўшы … роднай 
мовы» – з верша «Роднаму 
слову». 23.«А … даганяла 
зіму; // Заяц скочыў у лужу 
блакіту» – з верша «Уцякала 
зіма ад вясны». 25.Мучны 
выраб, сімвал вясенняга соней-
ка. 29.Каханая, любая (разм.). 
31.«… не забаўка», «Ці пазя-
хае бегемот», «Кобра ў торбе» 
– зборнікі вершаў для дзяцей 
Р.Барадуліна. 32.Грамадскі 
дзеяч – выбітны аратар і 
публіцыст. 33.Тое, што набыта.

Па вертыкалі: 1.Імя 
маці Р.Барадуліна, якой ён 
прысвяціў шмат твораў. 
«Пакінула мне на зямлі 
// цяпло // … Андрэеўна, 
вогнепаклонніца» – з верша 
«Вогнепаклонніца». 2.Люты 
– … звярыных вяселляў 
(прык.). 3.«Разгарнуць твае 
чорныя … , // Цалаваць а 
паўночнай цішы» – з вер-
ша «Эрас і Псіхея» паэта, 
каталіцкага святара Казіміра 
Сваяка, які вёў набажэн-
ствы на беларускай мове і 
адчыняў на Астравеччыне 

беларускамоўныя школы; 
19 лютага – 130 гадоў з дня 
яго нараджэння. 4.Раздзел 
кнігі. 5.Яравая пшаніца 
(разм.). 6.«Бяліла … на світку 
Каліноўскаму // І ў сны 
Ўрублеўскага ты Нёманам 
плыла» – з верша Р.Барадуліна 
«Мая Бацькаўшчына». 
7.«Хай свеціцца імя тваё, 
Беларусь !» – з верша паэ-
та «… наступнасці». 11.«Ты 
– … , ты нашых краёў, // 
Арыстакратка кахання» – 
з верша «Арыстакратка». 
12.«… ад маці» – кніга вершаў 
паэта, у якой ён услаўляе 
тры святыні: Маці, Мову і 
Малітву. 16.Літаратурны твор 
алегарычнага зместу. 17.«І вы 
прыходзілі парою ў сны, // 
Далёкая, як … трапяткая» – з 
верша «Раманс». 20.Тое, што і 
ўзгорак. 21.«Жвірынкі лірыкі 
на дне // Ракі // Па імені …» 
– з верша «Жвірынкі лірыкі 
на дне». 24.«Дык шануй, 
беларус, сваю мову, – // Гэты 
… наш на вечныя годы» – 
з верша А.Гаруна «Ты, мой 
брат, каго завуць беларусам». 
26.Паданне пра якую-небудзь 
падзею. 27.«Хай беларус бела-

руса // Будзе любіць як бра-
та. // Светлая імем Ісуса // 
Наша крывіцкая …» – з вер-
ша Р.Барадуліна «Маленне за 
Беларусь». 28.«Помніць кож-
най масніцы спеў, // Кожны 
… у прыціхлай хаце» – з песні 
«Трэба дома бываць часцей» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка І.Лучанка). 30.«Ды калі ты 
не бязродны … – // Гавары са 
мной па-беларуску» – з вер-
ша Я.Янішчыц «Будзе слоту 
абвяшчаць прагноз».

Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

Лявон ЦЕЛЕ .
г.Дзяржынск.

мАЗА КА

мАЗА КА

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі ом друку». ЛП №93 106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79 1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.0 .2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРвы  УСт У ОЎНАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр Л ПСК

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у  53- 2.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае Дынама  дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека

Владимир ЯПРИН В:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

лЕГ ЯНЕРы

ЧАСтНАЯ жИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯ ЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕ РОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

  
  

Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯ ЛАНІЧ.

КАвА

ПОлЕЗНО ЗНАтЬ ГРОмКОЕ ЕлО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги изъяли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОК Ы .


